
    مراسم تشییع پیکر مرحوم حبیب الله صادقی، هنرمند برجسته هنرهای 
تجس��می و از بنیانگذاران هنر متعهد انقلاب، روز گذش��ته در حوزه هنری 

سازمان تبلیغات اسلامی برگزار شد | صفحه 16

روضه مکشوف نخوانید!
    محمد صادق عبداللهی

خدا رحمت کند آیت الله فاطمی نیا را که جای خالی ش��ان در ماه محرم امسال 
تهران، بیش از همیشه حس می شود. در آستانه ماه محرم توصیه     هایی داشتند که 

در شبکه های اجتماعی هم منتشر شده است:
-  خالصانه در مجالس عزاداری شرکت کنید. طوری باشید که غیر از امام حسین)ع( 

چیزی نبینید. 
 - با پاکی ظاهر و باطن به این مجالس مش��رف ش��وید؛ همانطور که با وضو و 
طهارت در این جلسات شرکت می کنیم، به وسیله اس��تغفار، طهارت باطنی 

هم کسب کنیم.
- قبل از ورود به مراسم عزای اباعبدالله)علیه السلام( بگوییم: خدایا اگر در وجود 

من مانعی از کسب فیض هست، آن را برطرف بفرما. 
البته یک توصیه مهم دیگری هم داشتند که کمتر آن را شنیده ایم. توصیه ای که به 
قول خودشان نیم قرن پیگیری می فرمودند. استاد مرتباً در ابتدای محرم هر سال به 
مداحان عزیز توصیه داشتند که روضه مکشوف نخوانند. می گفتند روضه مکشوف 
قلب حضرت زهرا)س( را به درد می آورد و تعریف می کردند که برخی از اهل معنا و 
معرفت در عالم رؤیا یکی از حضرات معصومین)علیهم السلام( را دیده است که تحت 
تأثیر روضه مکشوف یکی از مداحان وقت، رنگ از رخسار مبارک شان پریده بود. از 
پدرشان، آیت الله سید اسماعیل اصفیایی که از اولیا و اوصیا بودند، نقل می کردند 
که طی روز عاشورا تمام مدت اشک ریزان بودند و فقط برای آنکه شبیه امویان در 
روز عاشورا روزه نگیرند، مختصر آب و نانی می خوردند و کل روز را با چشم اشک بار 
می گذراندند و با این اوصاف، به ایشان گفته اند که هنوز برخی از مصیبت     ها را شخصاً 

نخوانده اند و برخی      ها را هم فقط در ایام عاشورا خوانده یا نقل کرده اند. 
حاج آقا خودش��ان هم اهل روضه مکشوف نبودند. در ش��ب های محرم با کلی 
عذرخواهی از خانم فاطمه زهرا)س( جملات مختصری نقل می کردند اما همان 
جمله خالصانه چنان در پامنبری     ها نفوذ می کرد که عمق جان     ها را می سوزاند. 
نهایتاً شب های تاسوعا و عاشورا که     می شد کمی بیشتر روضه می خواندند و حواشی 
مصائب را ذکر می کردند. به خصوص تأکید داش��تند که مصیبت شش ماهه را 
مکشوف نخوانند. در یکی از ایام، کسی از ایشان پرسید خب اگر مداحان نخوانند و 
نگویند مردم از کجا بدانند که چه مصیبتی بر اهل بیت گذشته است. ایشان جواب 

دادند که حالا همه می دانند و نیاز نیست بخواهیم مکشوف روایت کنیم. 
البته فقط ذکر مصیبت مکشوف نبود که حاج آقا از آن گلایه مند بودند. از تحریفات 
عاشورا که بگذریم، به »زبان حال« سازی برخی ش��عرا و مداحان برای اهل بیت 
انتقاد داشتند و آنها را دون ش��أن اهل بیت می دانستند. مثلًا می فرمودند اینکه 
برخی مداحان عزیز می خوانند »یقین دارم که در دل آرزویی به جز دامادی اکبر 
نداری« کوبیدن امام حسین)ع( اس��ت؛ چطور می شود فردی با آن عظمت تنها 

آرزوی قلبی اش دامادی پسرش باشد؟!
خلاصه آنکه مثل همیشه تأکید داشتند که از عوام بازی در این ایام دست برداریم 
و عمق فلسفه نهضت حسینی را دریابیم. قریب به مضمون می فرمودند، اگر دین 
اسلام این دین موجود کوچه و خیابان بود، امام حسین)ع( انگشت کوچکش را هم 
برای آن نمی داد چه برسد به شش ماهه اش. دهه محرم را دهه تحول می دانستند و 
می گفتند که در این دهه باید متحول شویم. تعبیر شیرینی هم داشتند که جناب 
حرّ یک شخص است اما حرّ ش��دن )از باب تحول جناب حر( یک جریان است. 
مرتباً مخاطبان را به هدف اصلی قیام امام حسین)ع( متوجه می کردند و با استناد 
به زیارتنامه اربعین فلس��فه قیام اباعبدالله)ع( را جهل زدایی معرفی می کردند و 
می فرمودند: »اصلاً فلسفه قیام و نهضت حضرت سیدالشهدا)ع( جهل زدایی است، 
تمام جهالت     ها و نادانی ها، نماینده یزید اس��ت! تمام دانش ها، بصیرت ها، روشن 

بودن     ها و فهمیده بودن ها، نماینده امام حسین)ع( است.«
امید است مثل هر سال که با حضورشان دهه محرم مان را پرفضیلت می کردند، با 

امداد روح بزرگ شان از این محرم نیز دست پر بیرون برویم. 

وداع با حبیب هنر انقلاب

 امداد و نجات 
در صدها  نقطه سیل زده

    رئیس مرکز ملي پیش بیني و مدیریت بحران مخاطرات هواشناسي در 
گفت و گو با »جوان«: خسارت هاي جاني سیلاب را بهتر از اروپا مهار کردیم   
صفحات2، 3 و14

روزنامه سیاسي،  اجتماعي  و  فرهنگي صبح  ايران
يک شنبه 9 مرداد 1401 - 2 محرم 1444

سال بیست و چهارم- شماره 6541 - 16 صفحه
قیمت: 3000  تومان

ليسانس از مد افتاد!

 چین: 
به هواپیمای پلوسی 

شلیک می کنیم

   اجتماعی

سرمقاله

 دلالت های فرهنگی
جشن غدیر

یادداشت  سیاسی

 قیام عاشورا و احیای 
امر به معروف و نهی از منکر

حمیدرضاشاهنظری

دقت در زمینه های سیاس��ی و فرهنگی وقوع حادثه عاشورا، به 
روشنی غفلت جامعه اس��لامی در انجام امر به معروف و نهی از 
منکر را نشان می دهد. چه آنجا که بیشتر مردم در قبال پایمال 
شدن حق حاکمیت امام معصوم سکوت کردند و چه زمانی که در 
برابر غلبه فرهنگی فاسد اموی، عده ای همراهی کردند و عده ای 
نیز راه بی تفاوتی را برگزیدند. امام حس��ین)ع( نیز تلاش برای 
برپایی این دو فریضه را از انگیزه های اصلی قیام خود معرفی و در 

مقاطع مختلف به آن اشاره کرده اند | صفحه 2

ویژه جوان

 منتجب نیا دهان خودش را 
پر از فحش کرد!

رسول منتجب نیا، چهره اصلاح طلب و دبیر کل حزب جمهوریت به جاي 
طرح نقدهاي خود به رئیس جمهور و دولتمردان وي، مسیر فحاشي را به 
آنها در پیش گرفت. او در گفت وگویي با سایت دیده بان جملاتي توهین آمیز 
را بیان مي کند و جالب اینکه برخي رسانه ها، تیتر »انتقادات منتجب نیا به 
رئیسي و تیم اقتصادي وي« را براي این گفت وگو انتخاب کردند، در حالي 
که اگر به خود آنها چنین الفاظي گفته ش��ود، آیا آن را نقد تلقي مي کنند 
یا فحاش��ي و توهین؟  اصلاح طلبان همواره از لزوم گفت وگوي مبتني بر 
منطق و ادب ورزي مي گویند، اما در عمل از هیچ تخریب و توهیني فروگذار 

نمي کنند | صفحه 2

یادداشت  ورزشی یادداشت  بین الملل

 پشتوانه سازی 
راه نجات بسکتبال ملی

 آیا باز فتنه ای دیگر در عراق 
به راه افتاده است؟

شیوانوروزی سیدرحیمنعمتی

بسکتبال ملی چند سالی است از روزهای خوب فاصله گرفته و 
دیگر نمی تواند ادعای آقایی آسیا را داشته باشد. نزدیک به یک 
دهه از آخرین قهرمانی مان در قاره  کهن می گذرد و در این دوره 
نیز تیم ملی بسکتبال کش��ورمان نه تنها در کاپ آسیا به فینال 
نرسید و جام نگرفت، بلکه از یک چهارم نهایی هم بالاتر نیامد. 
آخرین بار در سال 2013 با آن نسل طلایی روی سکوی قهرمانی 
رفتیم و جشن گرفتیم، ولی باید زودتر از اینها می پذیرفتیم دیگر 

خبری از آن نسل نیست| صفحه 13

 به نظر می رس��د که یورش هواداران مقتدی ص��در به منطقه 
سبز بغداد و اش��غال پارلمان نه تنها تشکیل دولت جدید عراق 
را با چالش جدی روبه رو کرده بلک��ه از پیام رهبر این جریان به 
نظر می رسد که چالش موجود بسیار عمیق تر از چیزی است که 
به نظر می آید و همین نیز باعث شده بحث        هایی در مورد به راه 
افتادن فتنه ای جدید مثل فتنه 2019 مطرح شود. هرچند که 
یورش هواداران صدر در روز چهار       شنبه اتفاق افتاد اما انتظار وقوع 

چنین حادثه ای از دو ماه قبل شروع شد | صفحه 15

برگزاری مراسم گسترده جشن 
غدیر در تهران و دیگر شهرستان      ها 
که تجربه بدیعی در ح��وزه کار 
فرهنگی گس��ترده و مردمی در 
کشور بود، می تواند الگویی برای 
فعالیت های تأثیرگ��ذار و تمیز 
فرهنگ��ی در آینده باش��د. ثبت 
شاخصه های بدیع و دلالت های 
فرهنگی این تجربه در طرح ریزی 
و اجرای موفق ت��ر اقدامات آتی 
مفید خواهد بود که برخی از مهم  ترین این موارد در ادامه می آید:

1- رکن برجسته این جشن عظیم، »مردمی« بودن آن بود؛ دقیقاً 
همان شاخصه ای که تاکنون در برپایی هیئات مذهبی و مواکب 
اربعین در سرزمین های اسلامی عامل پایایی و پویایی بوده است. 
هرچند دستگاه های حکومتی و نهادهای عمومی به پشتیبانی 
کلی از گروه های مردمی در برگزاری این جش��ن پرداختند، اما 
محوریت اقدام در ید این گروه      ها بود و همین امر علاوه بر آنکه به 
کیفیت و کمیت کار عمق بخشید، »خلوص و برکت« را که لازمه 
این کار فرهنگی خداپسندانه بود، ارتقا داد. همین مردمی بودن 
و بدون »لوگو « بودن این مراسم بود که اخلاص این کار را بالا برد 
و خیل مشتاقان امیرالمؤمنین )ع( را روانه خیابان      ها کرد. همین 
اخلاص بود که عشق و دینداری میلیون      ها ایرانی را نمایان ساخت 

و تکیه بر همین تجربه می تواند برای آینده راهگشا باشد. 
2- رهبر معظم انقلاب  اسلامی در مراسم 14 خرداد 1401 در 
حرم امام )ره( در توصیه به فعالان عرصه  انقلابی فرمودند: »از 
سرمایه  ایمان مردم برای تولید عمل صالح بهره بگیرید. مردم، 
مؤمن اند، مردم ایمان دارند؛ این ایمان می تواند عمل صالح تولید 
کند؛ این کار را شما می توانید بکنید؛ که امام بزرگوار ما استاد 
بی نظیر این کار بود؛ امام، استاد بی نظیر استفاده  از ایمان مردم 
برای تولید عمل صالح بود.«  رویدادهای مهمی مثل گسترش 
غیرمنتظره »س��لام فرمانده « و اس��تقبال میلیونی از »جشن 
غدیر« نشان داد که کار فرهنگی تمیز چگونه می تواند سرمایه 
ایمان به تولید عمل صالح جمعی منجر شود. این چنین اعمال 
صالحی ضامن مصونیت آفرینی جامع��ه در مقابل اعوجاجات 
و کژی هاست. جامعه ایرانی جامعه ای مسلمان و مؤمن است، 
هنر مجموعه های فرهنگی این است که این ظرفیت فوق العاده 
ارزشمند را به بس��تری برای رش��د و مصونیت جامعه تبدیل 

کنند. 
3- یک��ی از ویژگی های متمایزکننده جش��ن غدی��ر 1401، 
جهادی بود که برای احیای یک س��نت حسنه نسبتاً مغفول به 
کار بسته ش��د. امام رضا )ع( درباره س��نت اطعام در عید غدیر 
می فرمایند: »هرکس در روز غدیر ب��ه مؤمنی غذا بدهد، مانند 
کسی اس��ت که به تمام انبیا و صدیقین غذا داده باشد.«  از امام 
جعفر صادق )ع( نیز منقول اس��ت: »غذا دادن به یک مؤمن در 
روز عید غدیر ثواب اطعام یک میلیون پیامبر و صدیق »در رأس 
آنها خود ائمه معصومین)ع( « و یک میلیون شهید »در رأس آنها 
حضرت عباس )ع( و شهدای کربلا« و یک میلیون فرد صالح در 
حرم خداوند را دارد.«  تعداد روایات در خصوص ارزش این سنت 
از حد معمول خارج است و حتی امام صادق )ع( اصلًا این روز را 
روز »اطعام الطعام « نامیده اند. هرچند س��نت اطعام در غدیر از 
دیرباز موردتوجه پیروان اهل بیت)ع( بود، اما اجرای سراس��ری 
و چنین گسترده آن تقریباً بی سابقه بود و در واقع بعد از 1400 
سال مؤمنان موفق شدند یک سنت اصیل و مأثور را آن گونه که 
انتظار می رفت به فعلیت برسانند. به همین سیاق باید کوشید 
توصیه های معصومین )ع( در خصوص تعظیم شعائر الهی و ایام الله 

را مطابق چارچوب های توصیه شده در دستور کار قرار داد. 
4- یکی دیگر از نوآوری های این مراسم که می تواند دلالت      هایی 
برای آینده داشته باشد توجه به »ش��ادی و تفریح حلال « بود. 
یکی از نیازمندی های جدی جامعه توجه به تفریحات س��الم و 
حلال است که متأسفانه در زمینه الگوس��ازی در خصوص آن 
کار زیادی انجام نگرفته اس��ت. از طرفی چون جنس تفریحات 
وارداتی از جهان غرب عموماً مبتنی بر هوس��رانی لذت طلبانه و 
بدون رعایت موازین اخلاقی بوده، چندان نمی تواند مورداستفاده 
جوامع اسلامی و به ویژه جامعه ایران قرار بگیرد. هرچند مخاطبان 
جشن میلیونی غدیر طیف های متنوع مردم بودند و هیچ پالایه ای 
برای محدودسازی حضور مردم در آن نبود، اما زیربنای فرهنگی 
مبتنی بر سنت های حسنه و برنامه ریزی گروه های مؤمن، زمینه 
را برای تفریح سالم و اخلاق مدار خانواده      ها فراهم کرد، بی آنکه 
نگرانی ای در خصوص زیاده روی و کمرنگ شدن مرزهای اخلاقی 
در میان باشد. به نظر می رسد حوزه های کارشناسی و تصمیم ساز 
باید با مطالعه هرچه بیشتر روی این حوزه حساس زمینه توسعه 
فضای تفریح سالم و ش��ادی حلال خانواده های ایرانی را فراهم 

آورند. 
در باب رویدادهای ش��گفت انگیز فرهنگی قرن پانزدهم چون 
»سلام فرمانده« و »جشن غدیر« سخن بسیار است و در حوصله 
این سطور نمی گنجد، با هوش��یاری و پرهیز از غرور که موجب 
سلب توفیق خواهد شد، باید برای استمرار این روند امیدآفرین 

مجاهدت کرد. 

کاشت محصولات آب بر مانند هندوانه در ایران و صادرات آن به سایر 
کشور     ها همیشه حاشیه      هایی به همراه داشته است. اقلیم خشک 
ایران و کمبود آب در کنار روش های سنتی کشاورزی، حتی تأمین 

آب شرب را هم به مخاطره انداخته است. 
تصاویری از هرمزگان منتش��ر ش��ده که در آن لنج های باری در حال 
بارگیری انبوهی از هندوانه      ها به مقصد کشورهای حاشیه خلیج فارس 
هستند. مطابق این تصاویر، هرمزگان میزبان محموله های هندوانه و 
صیفی جات برای صادرات از طریق بندر شهید باهنر به کشورهای حاشیه 
خلیج فارس اس��ت. این محصولات در ش��هرهای حاجی آباد، میناب و 

جاسک تولید و صادر می شود. 

چندین سال است که شهرهای کویری و خشک ایران با کاشت هندوانه و 
خربزه و صادرات این محصولات به سایر کشورها، عملاً آب مورد نیاز ایران 

را، آن هم در این شرایط بحرانی، به طور رسمی سرقت می کنند. 
بر اساس گزارش ها، برای تولید هر کیلو هندوانه و خربزه بیش از 250لیتر 
آب مصرف می شود. این یعنی برای تولید یک هندوانه معمولی به وزن 
4 کیلوگرم، هزار لیتر آب صرف شده است. مدت هاست که کارشناسان 
هشدار کم آبی می دهند. از یک طرف کش��ورهای ترکیه و افغانستان 
با سدس��ازی مانع ورود آب به ایران ش��ده و ریزگرد و گرد و غبار را روانه 
کش��ورمان کرده اند، از طرف دیگر کم آبی و کم بارشی در داخل کشور 
هم باعث ش��ده زاینده رود و بس��یاری دیگر از رود     ها و تالاب های مهم 

خشک شوند. پدیده فرونشس��ت هم به صورت وحش��تناکی در حال 
گسترش است. 

در چنین شرایطی واقعاً چه اصراری به ادامه کشت هندوانه و خربزه وجود 
دارد؟! از این وضعیت حتی کشاورزان هم سود نمی برند، چون در نهایت با 
قحطی آب، آنها هم نخواهند توانست دیگر کشاورزی کنند و محصولات 
عادی و کم آب بر را هم کشت کنند. بحران های متعدد اجتماعی در اثر این 
سرقت رسمی آب با کشت هندوانه و خربزه و صادرات آن به سایر کشور     ها 
هم که قصه پرغصه دیگری است. واقعاً هیچ نهاد ناظری نیست که جلوی 
این صادرات رسمی، اما غیرقابل توجیه و کُشنده را بگیرد و کشورمان را 

بیش از این درگیر جنگ آب نکند؟!

صادرات مجانی آب در پوشش هندوانه به شیخ نشین ها!

  »جوان« در گفت و گو با کارشناسان
درباره انصراف از انتخاب رشته بیش از نیمی از داوطلبان مجاز، بحث و واکاوی کرده است

محمدجواد اخوان

مدیرمسئول

دیر بجنبیم یک ویلموتس دیگر می آید
   این روزها تاج هوس کرده دوباره رئیس شود، 
حتماً رفقای قدیم و زمان ریاستش هم سوداهایی 
در سر دارند، بالاخره رفیق گرمابه و گلستان تاج 
بوده اند و ب��ا هم لقمه می زدند. پس بعید نیس��ت 
در ریاست دوباره او بر فدراس��یون فوتبال دوباره 
ش��اهد حضور همین آدم ها باش��یم ب��رای ثبت 
قراردادهای مش��ابه قرارداد مارک ویلموتس. تاج 
هوس ریاس��ت به س��رش زده، بی خیال مش��کل 
قلبی و تجویز دکتر برای دوری از فوتبال و س��الم 
هم شده، چرا چون دیده همه تهدیدها و توبیخ ها 

فقط در حد حرف بوده، مثل تیر مش��قی که فقط 
صدا دارد. یک مدتی مثلًا در اثر فشارها کارش به 
بیمارس��تان کش��ید، اما وقتی دید خبری نیست 
بازگش��ت و حالا دم از تحول در فوتبال می زند!  او 
و همفکرانش برای فوتبال ایران نقش��ه ها در سر 
دارند و حتماً لقمه بزرگی برای خود تهیه دیده اند 
که حتی نارس��ایی قلبی را هم بی خیال می شوند 
و می آیند ت��ا باز هم با اعص��اب و روان مردم بازی 
 کنند و یک ویلموتس گیت دیگر را به فوتبال ایران 

تحمیل کنند   | صفحه 13

    تا چند روز دیگر قرار است کارنامه هاي اولیه کنکور سراسري 1401 منتشر شود و داوطلبان وارد 
مرحله انتخاب رشته شو ند؛ مرحله اي که چند سالي مي شود حدود نیمي از داوطلبان کنکور از حضور 
در آن انصراف مي دهند. گزارش هاي سازمان سنجش حکایت از آن دارد که در دو، سه سال اخیر بیش 
از 50 درصد از کنکوري ها انتخاب رشته نکرده اند. این بدین معناست که براي دهه هشتادي ها لیسانس 
گرفتن از مد افتاده و مانند دهه شصتي ها و دهه هفتادي ها به دنبال این نیستند که به هر قیمت و در 

هر رشته اي مدرک دانشگاهي بگیرند

    محمد داوري، کارش��ناس حوزه آموزش در گفت و گو با »جوان«: الان دیگ��ر پز دکتر و مهندس 
بودن کارایي ندارد و این نگاه مادي گرایي موجب شده نگاه منزلتي به دانشگاه کمرنگ شود و پز اینکه 
چه ماشین و چه خانه اي دارید و آیا امکان س��فر خارجي دارید، معیار منزلت اجتماعي شده و مدرک 
تحصیلي مانند گذشته منزلت آفرین نیست، بنابراین از منظر نگرشي، اقتصادي، فرهنگي و اجتماعي 
جایگاه دانشگاه در کشور تنزل پیدا کرده است. به خصوص دانش��گاه هاي داخلي و اگر منزلتي باشد 

براي دانشگاه هاي خارج از کشور است | صفحه 3

 تسلیت رهبر معظم انقلاب  
به مصیبت دیدگان سیل های اخیر

دو روز بعد از اخطار »با آتش بازی نکنید « رئیس  جمهور چین به 
جو بايدن، حالا چینی      ها دارند از مجاری غیررسمی به امريکا پیام 
می دهند که ممکن است هواپیمای حامل نانسی پلوسی، رئیس 
مجلس نمايندگان امريکا را با شلیک سرنگون کنند؛ سناريويی 
خطرناک که معلوم نیست مناسبات دو قدرت جهانی را به کدام 

سمت سوق بدهد | صفحه 15

    رئیس جمهور عصر  ديروز از منطقه سیل زده فیروزکوه بازديد کرد
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